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Jurkovics Gyula
a H a jd ú  m e g y e i  T e j ip a r i  V á l la la t  

o s z t á ly v e z e t ő j e

Mindig bebizonyosodik, hogy 
kicsi a világ... Jurkovics Gyulával, 
aki sorozatunk következő riporta- 
lanya, évekig egy házban, egy lép
csőházban laktam, csak akkor még 
nem tudtam, hogy Nyíracsád kap
csán majd találkoznunk kell egy 
riport erejéig. Nem jött szóba ak
koriban, ki honnan került a debre
ceni, Viola utcai házba. Igaz, Gyu
la valamivel később vált a szövet
kezeti lakóház tulajdonosává, más
tól vevén meg a lakást. S most fo- 
fcóddzanak meg a fiatalabb, inflá
cióhoz szokott korosztály tagjai. 
Nem 136 ezer fo rin té rt vette 
(részletre!) a kétszobás lakást, ha
nem drágábbért, 156 ezerért!

Jurkovics Gyula ma a Hajdú 
megyei Tejipari Vállalat osztályve
zetője, amely cég két megyében, 
Hajdúban és Békésben foglalkozik 
a tej összegyűjtésével, feldolgozá
sával. Indulásáról, amely Nyíra- 
csádhoz fűződik, hadd beszéljen 
most ő, maga, az elszármazott.

— Nyíracsádi volt a családunk, 
édesanyámmal laktunk ott a fiú
testvérem  meg én. Édesapánk 
odamaradt a fronton. El lehet kép
zelni, milyen nehezen éltünk meg 
a háború utáni időkben. így aztán 
Emikor 1956-ban befejeztem az 
általános iskolát, nem sok választá
som maradt. Elmentem ipari tanu
lónak, oda, ahol m ár a tanul
mányok idején is fizettek. Ez vájár 
szakma volt. Aki már lejárt a tan
bányába, fél bányászfizetést ka
pott, ami igen szép pénznek szá
mított akkor.

— Maradjunk még Nyíracsá- 
don! Melyik iskolába járt?

— Jártam a Vaskapusba, a Dó
zsába és a dombon lévőbe.

A háború, meg a falusi elván
dorlás megtette a hatását. Végzés
kor nyolc lány és öt fiú alkotta 
Volna az osztálytablót...

De nem vesztünk el a teremben, 
mert az is igen kicsi volt.

— Mi volt a kedvenc tantár
gya?

— A földrajz. Nagyon szeret
tem, s nagy hasznát is vettem, 
amikor felnőtt fejjel sok országot 
bejártunk egész Európában.

De hogy szavamat ne felejtsem

elkezdtem a vájártanulóskodást. 
Az 1956-os forradalom idején is 
távol voltam otthonról, és abban a 
zivataros időszakban mindenki ha
zafelé igyekezett. Én is siettem, 
mert elképzeltem , hogy édesa
nyám nagyon aggódik értem, mi 
történt velem. Aztán otthon is ra
gadtam, mint kőműves szakmun
kástanuló. Már dolgoztam a me
gyei tanácsi építőipari vállalatnál, 
amikor esti tagozaton elvégeztem 
az építőipari technikumot. Majd az 
utolsó évben műszaki ellenőr let
tem a tejipari vállalatnál, ahol az
óta is dolgozom . K ésőbb egy 
MÉM vezetőképző intézeti akció 
során elvégeztem a felsőfokú terv- 
gazdasági és beruházási szakot, s 
1973 óta beruházási osztályveze
tőként dolgoztam tovább, szintén a 
tejiparnál.

— Ha jól emlékszem, éppen er
re az időre esik néhány mai szem
mel mérve egészen nagy beruhá
zás...

— így is volt. 1974-76-ban a 
berettyóújfalui tejporgyár készült 
el, ami 150 milliós munka volt. Az 
akkori legfejlettebb technikát lehe
tett megvásárolni. Nagyon szeret
ték az újfalui lakosok, mert mun
kát adott nekik. Jó volt a vállalat
nak is, mert félúton fekszik a gyár 
Békés és Hajdú-Bihar között, ami 
a szállítási költségekkel való jó 
gazdálkodást tett lehetővé.

Ezután következett a debreceni 
új tejüzem, ami 470 millióba ke
rült. A legjobb NDK berendezése
ket vásároljuk meg. Nagyon jól si
került az egész munka, sokan 
meglátogatták a kész gyárat.

— Hogyne, emlékszem is rá, 
hogy Kállai Gyula is meglátogatta 
a tejipart, bár rá sem tudott nézni 
a gyümölcsös-tejes készítmények
re, mert azt mondta, máris futhat
na a vécébe...

— Aztán később lelanyhult a 
beruházási kedv, megszűntek az 
állami ajándékpénzek, a mezőgaz
daság is egyre inkább leszálló ág
ba került, csökkent a tejtermelés.

— Azért még volt egy-két na
gyobb feladat. Néhány nagyobb 
tejcsarnokot építettünk 1989-ben. 
Gyulán pedig a tejporgyárat bőví

tettük kilencven millió forint érték
ben. De nem is azért szerepeltek 
ekkor nagyobb beruházások akko
riban, mert nagy fejlesztés lett vol
na. Az árak növekedtek meg na
gyon. Manapság például 40-50 
millió forintba kerül egy rozsda- 
mentes gép.

— Acsádra sohasem irányult a 
fejlesztés?

— Örökre sajnálom, hogy ami
kor arra került volna sor, hogy egy 
korszerű tejgyűjtő állomást létesít
sünk Nyíracsádon, már nekünk 
sem, de az önkormányzatnak sem 
volt rá pénze. Pedig a tervek elké
szültek, itt vannak a fiókomban, 
bármikor elő lehet venni őket. 
Csekély részünk van abban, hogy 
nemsokára megépül a Nyíracsád- 
Fülöpi út (a többi részével együtt). 
Nekünk is érdekünk, hogy rövi- 
debb legyen a tejszállítás útvonala, 
sok üzemanyagköltséget meg lehet 
így takarítani.

— Hát a felesége nyíracsádi-e?
— Nem, hanem nyírábrányi. De 

az acsádi postán dolgozott, ott is
m ertem  meg. Egyik rokonunk 
Acsádon lakott, s ő ott kapott 
szállást. Egyre többször találkoz
tunk, aztán megszerettük egymást 
és összeházasodtunk. így kerültünk 
Debrecenbe, ahol ő szintén a pos
tán dolgozott.

— S még mindig ott laknak a 
régi házban?

— Nemrég költöztünk el. Olyan 
házat kerestem, amelyhez garázs 
is tartozik, mert hoztam Belgium
ból egy jó kis autót, és sajnáltam 
volna a szabad ég alatt tartani. A 
Viola utca környékén semmi pén
zért nem lehetett garázst venni. 
De a helyzet az, hogy még továb
bi terveim vannak. Szeretnék majd 
vásárolni egy családi házat. A 
mostanit szépen felújítottam, fel

szereltem, remélem, kapok érte 
annyit, hogy az eladandó hétvégi 
telkem árával együtt elég legyen a 
majdani vételárhoz.

— Úgy látszik, aki a szabad 
természetben nőtt fel, vágyik a 
zöldbe...

— Erről van szó, ezért kellene 
a családi ház is majd valamikor. 
Nagyon szeretem a hétvégi telket 
is, amely Pácon van. Építettem rá 
egy szép kis házat, ez is jól fel 
van szerelve, s beültettük fával, vi
rággal. Ott szoktunk hűsölni a me
leg nyári napokon, olyankor na
pokra ki is költözünk.

— Akkor nem nagyon kell kér
deznem, mit csinál szabadidőben. 
A telek, a lakás sok munkát ad.

— Amint már m odtam , az 
egyik hobbink az utazás. Nagyon 
sok helyen jártunk már. De szíve
sen nézek tévét is. Tagja vagyok a 
tévénézők tanácsának. Legutóbb is 
jól ráhúztuk a vizes lepedőt né
hány műsorra. Találkoztunk töb
bek között Rózsa Györggyel és 
Bányai Gáborral. Utóbbi nagyon 
nagy hatást tett ránk, széles látó
körű, nagytudású müveit ember.

— Nyíracsáddal tartja-e a kap
csolatot?

— Ó, hogyne, Nyíracsád össze
köti az onnan elszármazottakat. 
Tavaly is ott voltam a kulturális 
csoportok bemutatkozásán, gyak
ran járok haza is, de amikor meg 
Katona Gyula polgármester Debre
cenbe jár, mindig szakít időt egy 
kis beszélgetésre. Amikor befordul 
a mikrobusz a vállalat udvarára, 
már mondják is munkatársaim: 
Nyíracsád megérkezett. Olyannyi
ra tartom a kapcsolatot a község
gel, hogy terveim is vannak vele. 
De ezek tartalma maradjon addig 
titok, amíg nem lesznek aktuáli
sak...

Pályaválasztási levél a szülőkhöz
Kedves Szülők!
Kedves Pályaválasztó Fiatalok!
A társadalomban, a gazdaság

ban és az oktatásban is a változá
sok korát éljük. Mindnyájuknak 
nehézséget okoz a változásokhoz 
történő gyors alkalmazkodás. Az 
életpálya helyes megválasztása 
igen fontos az egyén és a tágabb 
közösség számára is. Sokféle pá
lyaválasztási lehetőségük van a 
mostani nyolcadikosoknak. A dön
tés, a választás annál könnyebb 
lesz, minél több lehetőséget, pá
lyát, foglalkozást ismer meg a vá
lasztó.

Ebben szeretne segíteni a Haj
dú-Bihar Megyei Pedagógiai Inté
zet, amely Pályaválasztási-lskola- 
választási Tájékoztatót jelentet

meg általános iskolai ianulóknak és 
szüleiknek. A kiadvány megjelené
se november végére várható. A 
könyv általában foglalkozik a pá
lyaválasztási döntésre való felké
szüléssel, a pályaismerettel, a pá
lyaalkalmassággal. Részletesen ol
vashatnak a pályaválasztás és az 
egészségügyi állapot összefüggésé
ről. Az egészségkárosodás típusai 
szerint csoportosították a lehetősé
geket. Szól a Pedagógiai Intézet 
pályaválasztási tevékenységéről. 
Tájékoztatást ad a továbbtanulás 
törvényi kereteiről, az iskolatípu
sokról, a jelentkezés módjairól, 
időrendjéről, a középiskolák felvé
teli rendjéről, időbeni ütemezésé
ről, a felvétel elbírálásáról és a fel
lebbezéséről. Közreadja a gimná

ziumok, szakközépiskolák, szak
munkásképzők, szakiskolák eseté
ben, hogy azt kiknek ajánlják, mik 
a felvételi követelmények és az is
kola befejezése után milyenek a 
továbbtanulási lehetőségek.

A választást, a döntést a Hajdú- 
Bihar Megyei Pedagógiai Intézet 
azzal is szeretné könnyíteni, hogy 
megrendezi a Nyitott Kapuk Nap- 
jui-t.

Ebben a rendezvénysorozatban 
a megyében található középfokú 
iskolák egy-egy meghatározott na
pon fogadják az érdeklődő nyol
cadikosokat és szüleiket. Az isko
lák pályaválasztási tájékoztatót 
tartanak. A résztvevőknek lehető
ségük lesz egy-egy foglalkozást 
megtekinteni, majd informálódhat

nak a képzési rendről is. Ajánlom, 
hogy ezt az alkalmat ne hagyják 
ki! A pályaválasztás előtt az isko
lákban tájékozódjanak! Mint pá
lyaválasztási felelős folyamatosan 
ismertetem a nyolcadikos tanulók
kal a középfokú iskolá'ból érkező 
pályaválasztási tá jékoztatókat. 
Azokat megbeszéljük és igyek
szem tapasztalataimmal segíteni a 
választás előtt álló fiatalokat. Kö
zös érdekünk az, hogy most, mi
kor nehezebbé válik a pályavá
lasztás minden segítséget megkap
janak az életre szóló döntésükhöz 
a gyerekek.

Sok sikert a választáshoz!

Ig ló d i J á n o s  ne 
p á ly a v á la s z tá s i fe le lő s

Fogas kérdések
A hagyományoknak m egfe

lelően ebben az évben is no
vem ber fogászati hónap. így 
ú jra  m ódom  van írásra m á
sod ízben a N yíracsádi É let 
hasábjain, megosztani vélem é
nyem et a Tisztelt Olvasóval, 
ö t  éve dolgozom  a  község
ben, és végzem fogszakorvosi 
m unkám at. Ideérkezésem kor 
szakmailag eléggé elhanyagolt 
beteganyagot örököltem , mely 
je len te tte  a korszerűtlen fog
pótlások készítését és a fogak 
kezeléseihez szükséges anya
gok elavultságát is.

Az előbbi m ércéjét a bete
gek is érezhették  a fogpótlá
sok  kész ítésénél. A z u tó b b i 
felté te lek  m eg terem tése  igen 
rövid idő alatt teljesült, m ert 
a szükséges anyagi tám o g a
t á s t  m e g k a p ta m , é s  nagy  
ö rö m m el m o n d h a to m , hogy 
mind a mai napig élvezem.

Két éve sikerült a  rendelőt 
felszerelni egy pályázat során 
elnyert rö n tg en  készülékkel, 
m egk ím élve  a  b e teg e k e t az 
utazás és várakozás kellem et
le n sé g e itő l. A ssz isz ten sn ő m  
h á ro m  éve  s z a k k é p z e t t,  jó  
m unkaerő , ö n m ag am  képzé
sé re  kongresszusok és szak
m ai é r te k e z le te k  n y ú jtan ak  
seg ítség e t. K o ráb b i k lin ikai 
m unkám at sikerült fejleszteni 
a fo g ak  a u to p la n tá c ió já v a l, 
ami a ki nem  nőtt szemfogak 
k iü l te t é s é t  je l e n t i .  K é t év 
a la tt ebbő l a m ű té ttíp u sb ó l 
8-at végeztem  és m ind sike
res volt.

Fogorvosi tudásom  fejlődé
séhez elvitathatatlanul segítet
tek  az Ö nök jó in d u la tú  ra 
gaszkodásai a fogakhoz, m e
lyek a tankönyvekkel ellenté
tesek voltak, de a fogpótlások 
sikerü ltek  a kockázatok elle
nére is.

M unkaidőm  1/3-át a gyere
kekkel töltöm , mely az alsós 
osztályok csoportos, a felső
sök egyéni kezelését jelenti.

Az e redm ényeket nézve a 
felsősök jobban  vigyáznak fo
gaikra, kontroll ellenőrzéseken 
kevesebb új szuvas foggal ta 
lálkozom. Az alsósoknál sok
kal több  az új lyukas fogak 
szám a. Ezek a jelenségek  is 
m u ta t j á k ,  h o g y  a la p o s  és 
re n d sz e re s  fogápo lás  nélkü l 
e red m én y ek e t ö n m ag áb an  a 
fogorvos nem  tud  elérni.

M it kell tenn iük  a fe lnő t

teknek és a gyerekeknek?
Étkezés után  5 percen be

lül fogmosás, mely legalább 2 
percig tartson. Ez az étkezés 
lehe t reggeli, ebéd , vacsora, 
vagy a  nap  bármely szakaszá
ban. Lehet, ez furcsán hang
zik, de ez az alapja a száj és 
fogápolásnak. Édességet lehet 
enni, de rög tön  u tána  fogat 
kell mosni! Ártalm asak a fo
gakra a szénhidrátok, keksz, 
ro p i ,  ha  le h e t ik ta s s u k  ki 
őket az étkezésből.

A z é d e ssé g re  v issza térve , 
megtiltanám a cukrok rágcsá- 
lásá t. A  cso k o lád é t enn i is 
csak úgy szabad, hogy rögtön 
utána fogmosás kövesse.

A  n ag y m am ák , nagyapák  
in k áb b  fo g k rém e t, fogkefé t 
v e g y e n e k  a já n d é k b a , m in t 
édessége t. E zt én  csak le ír
tam , de...

Lenne viszont egy lényeges 
ké rd és m ely a  csecsem őkre, 
kisdedekre vonatkozna. 6 hó
napos korban m egjelennek az 
első  te j-m etszőfogak  a  száj
ban és am int ez m egtörténik, 
el kell kezdeni a  fogápolást 
já tékosan , de nagyon kom o
lyan csinálva. Ugyanis a pé
pes é tk ezés, és kevés rágás 
következtében a fogak öntisz
tulása nehéz, így az ételm ara
dékok  gyorsan elpusztítják a 
fogzom áncot, a fogak elfeke
te d n e k  és jö n n e k  az  ebbő l 
eredő  kellemetlenségek.

Ezt igen nehéz véghezvinni, 
de  sa já t gyerekeim en k ipró
b á lta m  a fen t le ír ta k a t, és 
nincs egyiküknek sem lyukas 
foga.

F o n to s  le n n e  m ég  a k e 
mény cumik elhagyása, ez le
gyen a legjobb fogszabályozó 
cum i is, m e rt a  cum izás és 
az u jjszopás fogszabályozási 
problém ákat okoznak.

A  fogm osás tö rténhet bár
m ilyen fogkrém m el, m e rt a 
lén y eg  az  a la p o s  és p rec íz  
fogmosás. A fogkefék viszont 
nem  egyform ák, itt igyekez
z ü n k  a  le g jo b b  m in ő sé g e t 
m egvenni. A  fogkrém ek leg
több je  tartalm azza azokat az 
io n o k a t  (k a lc iu m , f lu o r id )  
melyek védik a fogzománcot, 
abba beépülve.

Úgy gondolom , vázlatosan, 
a lényeges és fontos inform á
ciókat m egoszto ttam  a Tisz
telt Olvasóval.



Megkérdeztük a községi képviselőket
1990 . szeptember 30-án harminckét 
jelölt közül tizenegy tagú képviselő- 
tes tü le te t  vá laszto tt  a község. Sze
m ély  szerint: dr. K oncz E ndrénét,  
V ereb  C sabát, dr. Ördög M ik ló s t ,  
Czapár G ábort, C soborkó  J á n o st ,  
Szűcs Jőzsefn ét ,  K irá ly  G yörgyöt,  
K abály Ferencnét, Gyurina Jánost, 
Nagy Imrét, Köles Zoltánt. Lapunk 
októberi szám ában a polgárm ester  
elem ezte  az e lm ú lt két év  eredm é
nyeit. Most a képviselő-testület tag
jaihoz fordultunk két kérdéssel:
1. F o g la lja  össze  a két év  tap asz
talatát a képviselő-testü letben  vég
zett munkáról!
2. Hogyan ítéli meg saját képviselői 
tevékenységét?
Az alábbi válaszokat kaptuk.

Kabály Ferencné
— A k épv ise lő i m unka 

nem könnyű ebben a gazda
sági helyzetben. Két év távla
tára visszatekintve úgy ítélem 
meg, hogy a képviselő-testü
let, amelynek én is tagja va
gyok, mindent megtett annak 
érdekében, hogy községünk 
fejlődjön, szépüljön. A testü
leti ü léseken rendszeresen  
részt vettem , az o tt hozott 
döntéseket a község fejlődése 
érdekében, kisebb-nagyobb vi
ta után, demokratikusan hoz
tuk  meg. Két bizottságnak 
vagyok tagja. M indkettőben 
nagyon nehéz a munka (nép
jóléti, pénzügyi). A népjóléti 
bizottságban igyekeztem dön
téseimmel azokat a választó
kat segíteni, akik oda fordul
tak (segélyek, lakásépítési tá
mogatás, gyógyszer, kamata
dó, szociális támogatás az in
tézm ényeknek , szü lőknek , 
gyermekeknek).

Képviselői programomban 
két évvel ezelőtt vállaltam: 
mindent megteszek annak ér
dekében , hogy a 3-6 éves 
gyermekek neveléséhez, okta
tásához, egészséges fejlődé
sükhöz a feltételek az óvodá
ban meglegyenek, illetve job
bak legyenek. Ennek érdeké
ben munkálkodom, mint kép
viselő. A választópolgárok 
egyéni problémáikkal gyakran 
m e g k e re sn ek . É rd e k e ik e t 
igyekeztem képviselni, illetve 
ügyeik elintézését segíteni. A 
jövőben is igyekszem a gyer
mekek és szülők, valamint a 
lakosság érdekeit képviselni, 
és a lehetőségeimhez képest 
problémáik megoldásához se
gítséget nyújtani.

Czapár Gábor
— M in d e n e k e lő tt azzal 

kezdeném, hogy sikeres két 
évet tudhat maga mögött a 
képviselő-testület a szűkös 
anyagi körülmények ellenére. 
Biztosította az intézmények 
zavartalan működését, mind
emellett a községben jelentős 
fejlesztésre is sor került. Va
lamennyi képviselő-testületi 
tag azon fáradozott, hogy a 
község lakosai számára a leg
kedvezőbb döntést meghozza. 
Az üléseken elhangzott javas

latok elfogadása vagy el nem 
fogadása több esetben hosz- 
szas vita után történ t meg. 
Nagy horderejű dolgokban ál
talában egyhangú szavazással 
születtek döntések. Például 
g ázp rog ram , helyi adó  be 
nem vezetése.

A testületi munka sikeré
hez nagyban hozzájáru lt a 
polgárm esteri hivatal vala
mennyi tisztségviselőjének és 
dolgozójának szakmai ismere
te, munkája. A testületi mun
ka szerves része a bizottsá
gok m űködése. Talán a bi
zottságokban végzett munka 
során érzékelik közvetlenül a 
lakossági problémákat a kép- 
viselő-testület tagjai. Mindent 
egybevetve én  úgy látom , 
hogy a képviselők a község 
é rd e k é b e n  ö n k é n t vá lla lt 
m unkájukat igyekeznek leg
jobb tudásuk szerint végezni 
korábbi tapasztalatok nélkül 
*s- Úgy gondolom, hogy saját 
képviselői tevékenységem et 
képviselőtársaim és a válasz
tópo lgárok  íté lhe tnék  meg 
minden elfogultság nélkül.

Gyurina János
A kétéves képviselő-tagsági 

idő alatt sokrétű és igen fon
tos feladatokban kellett dön
teni, illetve állást foglalni. 
Úgy érzem , hogy az eddigi 
tevékenységünk, döntéseink 
községünk fejlődését, előreha
ladását szolgálták. Saját kép
viselői tevékenységemet ítélje 
meg az önkormányzati képvi
selő-testület, különbizottságok 
belső és külső tagjai, közsé
günk választópolgárai, vala
mint a lakosság.

Köles Zoltán
— Képviselői m unkám at 

szorongás, várakozás, tennia- 
karás, a község lakosságától 
kapo tt bizalom  felelőssége 
hatotta át. Ezek a gondola
tok jutnak eszembe, ha a két 
évvel ezelő tti esem ényekre 
gondolok. A választás után 
elsődleges feladatom nak te 
kintettem  az önkormányzati 
munka m egism erését, mivel 
1990 előtt nem voltam tagja 
a község  v e z e té sé n e k . A 
rendszerváltozással a törvé
nyek is folyamatosan változ
nak. Ezeket ismernünk és al
kalmaznunk kell. Ugyanakkor

a romló életkörülményeket, a 
földtulajdon visszaadásának 
e lhúzódását, a m egterm elt 
áruk értékesítésének nehézsé
geit ismerve kell úgy dönteni, 
hogy a község fejlődjön, a la
kosság közérzete  javuljon . 
Éppen ezért a testületi ülése
ken a legnagyobb viták  a 
kö ltségvetés tá rgyalásakor 
bontakoznak ki. Döntéseinket 
úgy hoztuk, hogy a lakosság 
terheit ne növeljük aránytala
nul. Az u tóbb i két évben 
községünk nagyot fejlődött, 
és bebizonyosodott, szívesen 
vállalnak a családok anyagi 
terhet is, ha ettől életkörül
ményeik javulnak. Közel 3 
millió forintot fizettek ki a 
telefontulajdonosok, és újabb 
száz igénylő je len tkezett a 
hatvan bővített helyre. Java
soltam, aki vállalja a bekötési 
költség kifizetését, kapjon ké
szüléket, függetlenül attó l, 
hogy a község melyik részén 
lakik. Tovább bővül a szenny
vízhálózat, és nagy az érdek
lődés a gázbekötésre is. Sze
mélyesen kerestem fel a lako
sokat a Kolozsvári és Szat
mári utcákon, ahol 80 száza
lékban kérik a gázhálózat ki
építését. önkormányzati ülé
sen támogattam a Zrínyi utca 
végén lakókat a gáz- és tele
fonhálózat megvalósítása ér
dekében. Az utóbbi időben a 
község látványosan fejlődő ré
sze a Petőfi tér és környéke. 
Gyönyörűen helyreállítják a 
reform átus műemléktemplo
mot, ugyanakkor a teret kö
rülvevő középületek leromlott 
állapotban vannak. Javaslato
m at az egységes fa lu k ép  
m egterem tése érdekében a 
képviselő-testület elfogadta, 
így Makovecz Imre világhírű 
építészt kértük meg a köz
é p ü le te k  m e g te rv e z é sé re , 
mely, remélem, sikerrel jár. 
Ez a lap ja  le h e tn e  an n ak , 
hogy a falusi turizmus Nyíra- 
csádon is beinduljon, ezzel új 
munkahelyeket teremtve.

Két önkormányzati bizott
ságnak vagyok tagja. A  kultu
rális bizottságban a község 
k u ltu rá lis  in tézm én y ein ek  
munkájához nyújtunk igény 
szerint segítséget, illetve az 
újságunk szerkesztésében ve
szek részt. A községrendezési 
bizottság tagjaként a Dózsa 
tsz. érdekegyeztető fórum á
ban és a földrendező bizott
ságban dolgozok a képviselő- 
testület megbízásából. Felada
tomnak tartottam  és tartom 
azt, hogy kölcsönös megegye
zés alapján lehetőség szerint 
m indenki visszakapja saját 
földtulajdonát. Ennek egyik 
feltétele teljesült azzal, hogy 
a Dózsa tsz. a kárpótlásra jo
gosultak igényének megfelelő
en jelölte ki a földterületeket. 
Jelenleg az ideiglenes földki
osztás folyik azok szám ára, 
akik kárpótlási igényt nyújtot
tak be. Rem élem , tavasszal 
közmegegyezésre a lakosság 
tö bbsége  a sa já t b ir tokán  
kezdi a gazdálkodást.

Képviselői munkámat köz- 
szolgálatnak tekintem. Igyek
szem közvetlen kapcsolatot 
ta r ta n i  az e m b e re k k e l, a 
többség véleményét kifejező 
döntéseket hozni. A képvise
lő-testület döntési jogkörébe 
tartozó ügyekben a nyíltság, a 
demokratizmus és a verseny
tárgyalás híve vagyok. To
vábbra is feladatom nak tar
tom Nyíracsád fejlődésének, 
az itt élő emberek jó közér

zetének előmozdítását a lehe
tőségekhez mérten.

Vereb Csaba
— Szimpátia alapon törté

nő választással alakult ki a 
nyíracsádi képviselő-testület. 
Különböző foglalkozásúak va
gyunk, ami hasznosnak bizo
nyult az elmúlt két év során 
a képviselői m unkában. A 
kö zség b en  m ű k ö d ő  négy 
pártból kettő jelöltje lett kép
viselő. Ez mégsem jelentett 
go ndo t, hiszen egyrészt a 
gyűlések n y ito ttak  vo ltak , 
másrészt soha nem merült fel 
pártérdek a döntésekben. Ta
nulnunk kellett az érdemi vi
tatkozást, a helyes döntésme
chanizmus kialakítását, egyál
talán a felelősségteljes dön
tést. Nem választókerületeket, 
utcákat képviselünk, hanem 
községi ügyeket. A testület 
egyes kérdésekben egyöntetű
en döntött (például a gáz be
vezetése) és vállalt minden 
tag  szem élyesen  szervező  
munkát egy-egy falurészben. 
Más kérdésekban elnapolt vi
ták eredm ényeként született 
megoldás. Rendszeres, a tör
vény által előírtnál jóval több 
ülés szükséges az eredményes 
munkához.

A testületben mindenki be
állítódása szerint teljesít, de a 
jo b b ra  v a ló  tö rek v és  az 
egyértelmű mindenki részéről. 
Az önkormányzat mellett mű
ködő bizottságok, éppen a 
demokratizmus, a beleszólási 
lehetőség szélesítése érdeké
ben, jelentős döntési hatás
kört kaptak. Nem képviselő 
tagjaik is napi résztvevői le
hetnek a lakosságot érin tő  
d ö n té se k n e k  és é re z h e tik  
azok felelősségét. A testület 
két évi munkájáról elmondha
tó, hogy akar jól dolgozni, és 
a mondás szerint aki akar, 
azt a sorsa vezeti, aki nem, 
azt csak vonszolja. A testület 
munkájához szükséges szak
mai feltételeket a szakappará
tus biztosítja, a jegyző a tör
v é n y e ssé g e t fe lügyeli, és 
mindez polgármesteri irányí
tással hozta az elmúlt időszak 
eredményeit.

Szem élyes fele lősségem , 
hogy az önkormányzat költ
ségvetésének egyik nagy terü
letét, az oktatás ügyét segít
sem. A szülők egyre markán
sabban megfogalmazott igé
nyeit a gyermekek érdekében 
az iskolának teljesítenie kell. 
A tanári kar erre a kihívásra 
kész és tá m o g a tja  ö n k o r
mányzati testületi munkámat. 
Szeretnénk sokat fejleszteni 
az oktatás-nevelés terén, és 
reméljük, hogy erre lehetősé
günk is lesz.

A kulturális bizottságban a 
m anapság h á tté rb e  szorult 
k u ltu rá ló d ásé rt igyekszünk 
tenni. Kötelességemnek ta r
tom a községi lap szerkeszté
sébe való bekapcsolódást, ter
mészetesen ebben is pedagó
gus kollégáim segítőkészségé
re számítva. Fontosnak ta r
tom, hogy jusson el az infor
máció a lakossághoz, segítsen 
a lapon eligazodást. Szemé
lyes ügyekben — a hozzám 
fordulók segítségére — igyek
szem eljárni és megoldást ke
resni a gondok orvoslására.

Csoborkó János
A választók jogosan várják 

el, hogy m egism erhessék a

képviselő-testület munkáját. 
Elmondható, hogy testületünk 
felelősségteljesen dolgozott az 
elmúlt időszakban. Dr. Kato
na G yula p o lg á rm e s te r  a 
múlt havi újságban beszámolt 
azokró l az eredm ényekrő l, 
melyeket a község lakossága 
is tapasztal és részese. Ezek 
jelentős anyagi ráfordítást igé
nyelnek a lakosságtól, de je
lentős részüket pályázat útján 
az önkormányzat nyerte el. A 
népjóléti bizottságban a segé
lyezéseket, az egyre nagyobb 
réteget érintő anyagi támoga
tásokat kell elbírálni. Nehéz a 
dolgunk, hiszen a lakosság 
egy re  n e h e z e b b e n  él. Az 
aszályos év miatt is kevés a 
jövedelem az idén. Az isko
láskorú gyerm ekek tanítási 
költségét igyekeztünk csök
kenteni akkor, amikor az in
gyenes tankönyvek m ellett 
döntöttünk. A középiskolában 
és főiskolákon tanulók részé
re is tám ogatást szavaztunk 
meg. Az emberek, a lakosság 
között járva érzékelem ma
gam is és mindnyájan, hogy 
mit várnak az önkormányzat
tól, a képviselő-testü lettő l. 
Ennek igyekszünk és jóm a
gam is igyekszem megfelelni.

Nagy Imre
— Úgy érzem, a tizenegy 

tagú képviselő-testület a lehe
tőségekhez m érten munkáját 
jól végezte, a község érdekeit 
képv iselte . A közigazgatás 
mellett az iskolák, az egész
ségügyi intézmények működé
sét biztosította. A közművek 
területén lehetővé tette a te
lefon-, valamint szennyvízháló
zat bővítését és nem utolsó 
sorban a vezetékes gáz kiépí
tését. Az iskolákban beszerez
te az ingyenes tankönyveket, 
és tám ogatásban részesített 
minden iskolába és óvodába 
já ró  gyermeket. A lakosság 
részére helyi adót nem vetett 
ki. Úgy érzem, hogy települé
sünk  fejlődése is m u ta tja , 
hogy a k ö zérdekben  tevé
kenykedtünk. A két év mun
káját nagyvonalakban így ér
tékeltem, de ezt a község la
kosainak kell megerősítenie 
vagy véleményeznie.

Egy em bernek saját tevé
kenységét nehéz elbírálnia. 
Ezt a községben élő választó- 
polgároknak kellene vélemé
nyezni. Úgy érzem, hogy igen 
vagy nem  szav aza to m m al 
mindig az igazságos megol
dást próbáltam  keresni. Tu
dom, hogy egy rossz döntés 
a község lakosságát érzéke
nyen érintené. Tfestületi és bi
zottsági ülésen részt veszek, 
és legjobb tudásom  szerint 
próbálok dönteni. Megköszö
nöm a választók bizalmát.

Király György
— Természetes dolog, hogy 

időszakonként a képviselő-tes
tü le t tag ja i szám ot adnak  
munkájukról. Ez számunkra 
is fontos. A gyűléseink hosz- 
szúak, mindig van megvita
tandó téma. Több megkezdett 
beruházás van folyamatban, 
több előkészületben. A két 
év alatt igazodtunk egymás
hoz és jó  munkakapcsolatok 
kialakítására törekedtünk. A 
napirendi pontok változato
sak, apróbb ügyektől a 100 
milliós beruházásig. Minden 
esetben az állampolgárok ér
dekeit igyekszünk szem előtt

tartani. Eredm ényes két év 
volt, reméljük, a jövőben is 
hasonlóan tudunk együttmű
ködni.

A pénzügyi b izottságnak 
vagyok a tagja. A költségve
tés, a gazdálkodás mindig ki
em elt fontosságú. Olyan ja 
vaslatot igyekszünk tenni a 
képviselő-testületnek, ami a 
működést zavartalanul bizto
sítja. Ugyanakkor a fejlesztés 
is rendkívül fontos a község 
előrehaladása érdekében. A 
bizottsági ülésekre meghívjuk 
az érin tetteket, az intézmé
nyek vezetőit, és így az elő
készítés zökkenőm entesebb. 
Tttbb pénz kellene, de ezt 
nehéz előteremteni. Naponta 
sok emberrel találkozom, az 
észrevételeiket továbbítom az 
önkorm ányzati testület felé, 
igyekszünk azokat megoldani.

Szűcs Józsefné
— A választások óta eltelt 

két év munkájáról elmondha
tom , a nehézségek ellenére 
igyekeztünk azt úgy végezni, 
hogy választóink elégedettek 
legyenek. Úgy gondolom, ez 
teljes m értékben nem sike
rült, mivel a demokráciát mi 
is most tanuljuk. Nagyon ne
héz két esztendő volt, mivel 
a társadalmi és politikai vi
szonyok te lje s  m é r ték b en  
megváltoztak, és ezzel nagyon 
nehéz együtt haladni, a na
ponta jelentkező újabb prob
lémákat megoldani.

Saját képviselői munkámról 
elm ondhatom : a rám bízott 
és vállalt feladatokat nem si
került teljes mértékben telje
síteni, részben a munkák sok
rétűsége, részben a tájékoz
tatás hiánya miatt. Tövábbra 
is célom a hátralévő időben 
a m u n k ám at úgy végezni, 
hogy a falu érdekeit szem 
előtt tartva, a falu fejlődését 
és gyarapodását szolgáljam a 
legjobb tudásom szerint.

Dr. Koncz Endréné
— Nagy öröm számomra, 

hogy az eltelt két év alatt 
nem pártérdekek érvényesül
tek a képviselő-testület mun
kájában, hanem valamennyien 
a község fejlesztését tartottuk 
szem előtt. Vitáink soha nem 
öncélúak voltak, hanem azok 
a jobbítást szolgálták. A kép
v ise lő -te s tü le t m unkájának 
eredményességéhez nagymér
tékben hozzájárult az, hogy 
p o lg á rm e s te rü n k  kom oly 
szakmai felkészültsé|gel, oda
figyeléssel irányította azt. Az 
eddigi képviselői munkám so
rán még közelebb kerültem a 
nyíracsádiakhoz. Ebben szere
pet játszik a gázhálózat építő- 
közösség szervezése, de nem 
utolsó sorban saját munkám, 
a háziorvoslás kezdeti lépései 
is.

Eredménynek tartom azt is, 
hogy a népjóléti bizottság ön
kormányzati pénzből támogat
ta a rászorulókat, különösen 
a gyermekek iskolakezdését.

R em élem , hogy a ciklus 
hátralévő részében is hasznos 
tagja lehetek a képviselő-tes
tü le tn ek . Bízom abban  is, 
hogy az önkorm ányzat na
gyobb pénzügyi tám ogatást 
kap az egészségügynek, hogy 
a betegellátást is minél szín
vonalasabb és befejezettebb 
legyen.



Dr. Vajda Mária

Adalékok a nyíracsádi 
görög katolikus iskola 

történetéhez
3. Iskolaszék — kontra tanító  

(Folytatás az októberi számból)

Megkérdeztük a 
községi képviselőt

Dr. Ördögh Miklós

Új könyvek a 
könyvtárban

Annyit kellett fizetni tanításért, 
iskola fen n ta rtá sér t a inennyit a 
görög katholikus iskolagyűlés fog 
határozni." Ez pedig mindig a leg
vagyonosabb g. kát. szülőkre kirótt 
^kolakivetéssel egyezett meg. Az 
ugyancsak a görög katholikus is
kolába járó  római katholikus gye
rekek is külön elbírálásban része
sültek e tekintetben. E zt m utatja 
többek között az 1911. január 1 -i 
egyháztanácsi jegyzőkönyvben lé
vő .Pótindítvány a róm. kath. tan
kötelesek által fiz e ten d ő  összeg 
m egállapítása végett. H atározat: 
Minthogy a róm. kath. szülők isko- 
láink, templomunk ügyeiből részü
ket arányosan a gör. ka to likusok
kal ki nem  v e sz ik , —  m inden  
egyes róm. kath. tanköteles után 
fize ten d ő  le sz  a z  első  osztá lyú  
gör. kath. szülő osztályösszege, és 
ehhez eg y h áz fe n n ta rtá s  czím én 
Egy Kor. összeg.”

A nyíracsádi görög kath. egy
ház igyekezett okosan hasznosítani 
meglévő vagyonát, javait. R end
szeres volt pl. a temetői fák galy- 
tyazása, kiterm elése és a z  ebből 
befolyt összeget a sürgős kiadások 
fedezésére fordították, de a tem e
tőből kitermelt fákat használták fel 
az iskola javítására, bővítésére, és 
fűtésére is. így  többek között az 
1919. aug. 3-i jegyzőkönyv is a r 
ról tudósít, hogy ,A z  iskolatermek 
fűtéséhez szükséges tűzifára nézve 
az iskolaszék úgy határozott, hogy 
vágatassék  ki a régi tem etőkből 
anny i fa , am en n y i a fű té s h e z  
szükséges.”

A nyíracsádi görög katholikus 
iskolaszéki jegyzőkönyvek több 
kevesebb rendszerességgel tudósí
tanak a fentieken túl a tanítóvá
lasztás körülményeiről, alkalmazá
suk feltételeirő l, m egtudhatjuk a 
tanítók kötelességeit, s nem egy
szer ta n ító k h o z  m élta tlan  viselt 
dolgaikra is fény derül. S beszá
molnak a tanfelügyelői lá togatá
sokról is. Ezek sorában egy rend
kívül iz g a lm as , a m ag a  id e jé n  
nagy indulatokat kavart bejegyzés 
o lvasható , m elye t m ost m inden 
kommentár nélkül teszünk közzé.

1889. Novem ber 18-i jegyző
könyv szerint:

..Ms. V elkey Pál M. Kir. S za
bolcs vmegye Tanfelügyelője isko
lánkat meglátogatta, s legott mind
já r t a  ru th é n  o lvasó  könyveket 
Vzsgálgatta, azok haszontalanságát 

azokkali idóvesztegetést okul 
hozván s azok használatát eltiltot- 
t a > va lam in t e l t i l to tta  a ru th e n  
a n y a n y e lv en  m o n d a n i s z o k o tt  
imádságokat is, sőt mi több a kísé
retében levő helybeli ref. tisztele- 
tesnek és a jegyzőnek meghagyta, 
h- ellenőrizzék miként a ruthén ri
tuális nyelvünk és im ádságaink  
többé az iskolákban ne gyakorol- 
tassanak s felhatalmazta őket min
den lehető módon oda hatni, hogy 
az tökéletesen kiirtassék; így jelen
tette be ezt az iskolaszéknek.

H atározat: Az iskolaszék tagjai 
gyenkén t és egyetemlegesen egy
hangúlag megdöbbenve vettek tu 
domást a helybeli gör. kath. Biszt- 
r án tan ító  úr je len tésébő l anya- 
ny e lv ü n k n e k  sa já t isk o lán k b ó l 
sz á n d é k o lt k iir tá s á t  és  ru th e n  
•mádságainak kitiltatni szándékolt 
törvénytelenségét mit Ms. Velkey 
^ 1  tanfelügyelő Úr November 16- 
^  tényleg véghez vitt.

A leg n a g y o b b  fá jd a lm u n k ra  
esett iskolánknak azon leócsárlása, 
melynél fogva nevezett T anfelü
g y e lő  Ú r a ru th én  rituális nyel

vünk, illetve olvasást és imádságot 
országos törvényünk ellenére isko
lánkból kiirtani parancsolta s ellen
szenvét azzal tetézte, hogy kísére
tében levő ref. tiszteletest és jegy
zőt bízta meg ellenőrzéssel anya
nyelvűnk és imádságainknak isko
lánkból leendő kiirtására, miben ez 
iskolaszék törvényellenes tettet és 
méltatlan lealáztatást a  legérzéke
nyebben fájlal s mi végett hatá- 
roz ta tik : hogy iskolánkból anya
nyelvűnket és imádságainkat kiir
ta tn i nem engedjük a m eddig 
élünk; készebbek vagyunk meghal
ni mint e  törvény ad ta  jogunkról 
lemondani, mert

a, ez  anyanyelvűnk —  és akar
juk , hogy gyerm ekeink  abban is 
o k ta tta ssa n ak . S im ád ság a it az  
anyanyelven is tudják, mint a szü
lők.

b, m ert ha anyanyelvűnk saját 
iskolánkból jogtalanul kiirtatik az 
is te n i S z o lg á la tu n k  v é g z é s é r e  
gyerm ekeink képtelenek lesznek, 
mert semmit nem fognak érteni a 
Sz. Szolgálatoknál.

c, m ert akkor az  isteni szolgá
lattól és templomunktól gyerekeink 
elidegenednek, elvaliástalanodnak 
—  szóval a mi rithus anyanyel
vűnknek is vége lenne Szt. tem p
lomunkban s mi is elidegenkedve 
mindentől a mi Szent és vallásos 
tény utolsó kétségbe esésben vé
geznénk életünket, mi végett hatá- 
roztatik alázatos kérelemmel járul
ni a m éltóságos m egyés Püspök 
Úrhoz, kegyelmes atyánkhoz, alá
z a to s a n  e s e d e z v é n  m in k e t hű 
g y e rm ek e it m egv éd elm ezn i ke
gyesked jék , illetve, hogy  ru then  
anyanyelvűnk használhatása saját 
iskolánkban továbbra is m egtartas- 
sék , m ely  n é lk ü l m inden  is ten i 
szolgálat elvész, a mi pedig egye
düli vigaszunk s lelki örömünk, ezt 
jogosan követelhetjük, mert vala
mint a m agyar nyelv úgy minden 
tantárgy magyarul taníttatik iskolá
inkban éppen azért anyanyelvűn
ket mely rituális nyelvünk el nem 
hagyjuk, biztosít és jogo t ad  o r
szágos törvényünk erre.”

Érdekességként jegyezzük meg, 
hogy erre a bejegyzésre a valami
lyen véle tlen  vagy szándékosság 
(?) folytán a szöveget olvashatat
lanná tevő tinta ömlött, azonban 
írói annyira fontosnak tartották az 
u tó k o rn ak  való  fen n m a ra d á sá t, 
hogy m ég ugyanazon  a jeg y ző - 
könyvi lapon apró bolhabetűkkel 
ú jra  be írták , s 1890. július 2 -án  
V áradon Papp Pál kerületi espe
ressel a nagyváradi püspökség irat
tárában lévő eredeti szöveg alap
ján hitelesítették.

A tan fe lü g y e lő i lá to g a tá s t és 
nagy port kavaró intézkedést vizs
gálat követte, melynek során fel
m erült az  a gyanú is, miszerint a 
nyíracsádi görög katholikus lelkész 
fanatizálná a híveket és az  iskola
széket, azonban az

1889. d ecem ber 2 4 -i je g y ző 
könyvben a z  iskolaszéki tagok is
m ét azt vallják, hogy „ók legke
vésbé sem engedik magokat lelké
szü k tő l fa n a tiz á lta tn i , m it soha 
nem tapasztaltak s a lelkészükről 
á llíto tt fa n a tiz á lá s t a lap ta lan  és 
szégyenteljes állításnak nyilvánít
juk." A jegyzőről pedig, akit a  re 
formátus pappal együtt bízott meg 
a ruthén nyelv kiirtására a tanfelü
gyelő, a község  polgárai nyíltan 
kimondták, hogy ..kondásnak sem 
választanók meg a jegyző Urat".

vége
Dr. Vqjda M ária

Időnként az ember szám
adást készít végzett munká
járól, vagy az élete egy-egy 
szakaszáról. így kerül most 
sor erre  a ciklus felénél, a 
r e n d s z e rv á ltá s t k ö ve tően  
m egválasztott helyi önkor
mányzati képviselő-testületi 
tag ság o m  so rá n  v é g z e tt 
munkáról.

Ezen elemzés gondolatait 
nyilvánosan teszem, leírom 
és megosztom Önökkel, vál
lalva a kritikát.

Az országos választásokat 
m egelőzően  m in d en  p á r t  
sa jtóban , tévében szóróla
pokon, gyűléseken ny ilvá
nosságra hozta elképzelését. 
P rogram jaikkal vagy m eg
nyerték, vagy nem a válasz
tókat. A  magyar társadalom 
elindult a dem okrácia felé, 
hátán cipelve az örökségét.

A helyi választások felka
varták  az indulatokat, vélt 
és valós sérelm ek kerültek 
felszínre, melyek m ára is
m ét a verejtékező  m unká
ban nyertek feloldást.

A kezdetben hangoztatott 
vagyonnal bíró vállalkozó és 
gazdálkodó önkorm ányzati 
elképzelés a kvótarendszer 
alapján elosztott állami fo
rin tok  és pályázati lehető
ségek rendszerébe m ent át. 
Mivel az állam i ju tta tá so k  
egy-egy szakfeladaton alig- 
alig  elégségesek, így ha  a 
község tö re tlen  fe jlő d ésé t 
fenn  ak arju k  ta r ta n i m in
den  p á ly áz a ti leh e tő ség e t 
m eg k e ll ra g a d n i .  N em  
könnyű  egy-egy tém ába a 
pályázatot elkészíteni, de a 
polgármesteri hivatal és in
tézményei minden lehetősé
g et k ih a s z n á ln a k . E n n ek  
eredm énye a gázhálózat ki
é p íté se , szen n y v ízh á ló za t 
bővítése, óvodai tornaterem  
építése, Petőfi tér új forgal
mi rendjének kialakítása. A 
te s tü le ti  ü lések en  — m e
lyek nyilvánosak — a lehe
tőségekhez kell igazítani az 
igényeket. Az elképzelése
ket rangsorolni kell, hogy a 
lakosság szempontjából m e
lyek a fontosak, melyek él
veznek elsőbbséget. Term é
s z e te s e n  m in d e n  e m b e r 
egyéniség. M ások a meglá
tásaik , m ás a vélem ényük, 
de a közös bölcsesség alap
ján  a viták, félreértések, el
lenvélem ények u tán  k ia la
kul az a kép, am ely a köz
ség  sz e m p o n tjá b ó l a leg 
m egfelelőbb . A ki vélem é
nyével kisebbségben marad, 
tu d o m á su l k e ll v e n n i a 
tö b b sé g  a k a r a t á t .  A k ik  
résztvettek egy-egy testületi 
ülésen tapasztalhatták, sok
szor kemény vitákat és azt, 
h ogy  nem  egy  k é p v ise lő  
ak ara ta  érvényesül, hanem  
sok egyéb vélem ényből áll 
össze a végleges döntés.

Az ö n k o rm án y za t pénz
ügyi, nép jó lé ti, és község
gazdálkodási bizottságainak 
m u n k á jáb an  veszek  rész t. 
Egyik sem könnyű feladat. 
A pén zü g y i b iz o tts á g b a n  
egy  sz e m p o n t v e z é re l a

m eglévő pénz ésszerű  fel- 
használása.

A  n é p jó lé t i  b iz o t ts á g i 
tagság m egfontoltságot kö
rü lte k in té s t igényel. K öz
vetlenül egy-egy ember so r
sáról kell dön ten i. Em beri 
m é ltó ság áb an  se n k it sem  
megsérteni! — ez az elv ve
zérel.

A  községgazdálkodási bi
zo ttság  m u n k á ja , am elyik  
h aso n lít a korábban  em lí
t e t t  és á l ta la m  h e ly e s e lt 
gazdálkodó, vállalkozó ön
k o rm án y za ti típushoz. I t t  
pályázatok kiírására és elbí
rá lá sá ra  kerü l sor. (Vágó
híd, húsbolt, p iac, szem ét- 
szállítás).

E zekkel lehe tő sége inke t 
ki is m erítettük.

Az átm eneti törvény em 
bert és társadalm at próbára 
tevő paragrafusainak  helyi 
ad ap tá lása  so rán  rész tvet- 
tem , a G yőzelem  Szakszö
vetkezettel tö rtén t egyezte
tő  fórum  m unkájában. E n
nek során a szakszövetkezet 
á l ta l  k á rp ó tlá s ra  k ije lö lt 
földeket a lakosság érdekét 
szem előtt tartva, nem tud
tuk elfogadni. Az átm eneti 
törvény helyi alkalmazható
ságának és jogi h iányossá
gainak megbeszélése végett 
D r. G e rg á tz  E lem ér fö ld 
m űvelésügyi m in isz te rre l, 
Sárossy és Sepsey állam tit
k á rra l fo ly ta ttu n k  tá rg y a 
lást. Kellő segítségnyújtást 
n em  k a p tu n k . E n n e k  is 
eredménye a jelenlegi hely
z e t ,  a fö ld e k  m ű v e lé sb e  
a d ásá t célzó régi tu la jd o 
nok kimérése.

A  te s tü le tn e k  v o lt egy 
Budapesten a Népjóléti M i
n isz té riu m  és Á llam i F e j
lesztési Intézet m unkatársa
ival tö rtén t kölcsönös tá jé 
koztatásra épülő látogatása. 
K ö z sé g ü n k e t h á t r á n y o s  
helyzetűnek ítéljük . A  M i
nisztérium  viszont nem so
rolt be a kategóriába. Ezen 
megbeszélésen a m unkanél
küliek szám ának m eghatá
ro zása  so rán  k ife jte tte m , 
hogy ez a szám a mi viszo
nyaink  közö tt m agasabb a 
n y ilv án ta r to ttn á l, m ert az 
1-2 h o ld já n  g azd á lk o d ó k  
életszínvonala és jövedelme 
a m ai v iszonyok  k ö zö tt a 
m u n k a n é lk ü lie k  s z in t ié n  
van.

A  m in d en n ap i m unkám  
során sokan tisztelnek meg 
bizalmukkal és ügyes bajos 
dolgaikkal m egkeresnek. A 
m e g je le n ő  tö rv é n y e k  és 
r e n d e le te k  s o k a s á g á b a n  
könnyebben eligazodóként 
segítek  egy-egy problém át 
tisztábban látni és megoldá
si lehetőséget elősegíteni.

Végezetül kívánom, hogy 
a p a ra sz t em berbe  ősidők 
ó ta  be ivódo tt fö ld sze re te t 
és tu lajdonlási vágy a föld 
u tán  a jelenlegi földvissza
adási időszakban ne okoz
zon szem élyes ellentéteket, 
civódásokat testvérek és la 
k o so k  k ö z ö t t .  „ F e le b a 
rá todnak  sem m iféle jó szá 
gát ne kívánd” .

Dr. Ördögh Miklós 
képviselő

SH atlasz —  Biológia
A sorozatban , képben és 

ír á sb a n , e g y sze rre  ad n ak  
szin te  te ljes képet egy-egy 
tudom ányról. A  mű három  
fő részből áll: az első a b io
ló g ia  tu d o m á n y á t, an n ak  
m ódszertanát m utatja  be. A  
m ásodik rész lényegében a 
b io ló g ia  m a i á lla p o tá n a k  
m eg fe le lő  tá rg y i ism ere t- 
an y ag o t fo g la lja  össze. A  
harm adik, záró rész az élő
világ rendszertanát foglalja 
össze. A  képes ábrázolások 
viszonylag nagy szám a, va
la m in t a képek , szövegek 
közt álló táblázatok lehető
vé teszik, hogy a viszonylag 
kis terjedelem  ellenére gya
korlatilag  m inden biológiai 
k érdéskö rre  kielégítő , a la 
pos magyarázat válaszoljon. 
M indenki szám ára alapvető 
kézikönyv.
K lsze ly  István: Honnan 
jöttünk? Elméletek a ma
gyarok őshazájáról

A könyv őstö rténetünket 
próbálja végigkísérni a m a
g yarok  honfoglalása e lő tti 
1200-1500. évre visszam e
nően. A ddig megy vissza a 
múltba, ameddig em bertani, 
tárgyi és szellemi, kulturális 
és nyelvi ad a ta in k  erre le
hetőséget nyú jtanak . M in
den  é rdek lődő  é rték es  o l
vasm ánya. A  nem zeti önis
m eretet szolgáló könyv.
Ifj. Marosán György: Be
fektetési étlap

A z u tó b b i id ő b e n  igen  
sok  n ép sze rű  tá jé k o z ta tó  
mű jelent meg a tőzsdékről, 
arról, mihez kezdhet a pén
zével a k ise m b e r, ak in ek  
csak az a problémája, hogy 
k icsiny  m eg takarítása it ne 
v igye el az in f lá c ió , p én 
z e c s k é je  n e  h e v e r je n  a 
szekrényben, vagy ne kam a
tozzon igen alacsony hoza- 
d ék k a l az  O T P-ben . E zek  
közé a művek közé tartozik

„...a honi nyelv ezer világa 
Pompázva tárja ékeit világra. ” 

(Juhász Gyula)
Élt valaha, időszámításunk 

előtt a II. évezredben egy nép
csoport a Volga felső kanya
rulatától keletre. Ez a népcso
port nagyjából egységes nyelvet 
beszélt, amelyet m i finnugor 
nyelvnek nevezünk. Nyelvjárási 
kölönbségek bizonyára kiala
kulhattak, de ezek a kölcsö
nös megértést nem akadályoz
ták. A  nyelv azonban szaka
datlanul változik. így a cse
ké ly  nyelvjárási eltérések a 
f in n u g o r  nyelvben m egsoka
sodtak, különösen akkor, ami
kor az alapnyelvet beszélő nép 
c so p o rtja i szé tvá n d o ro lta k . 
M egszakadt közö ttük  a kap
csolat, ezért mindegyik csoport 
nyelve más-más irányban vál
tozott, fej ődött tovább. Ez a 
történeti és nyelvészeti magya
rázata annak, hogy valamikor 
egységes finnugor alapnyelvből 
külön nyelvek keletkeztek.

N ézzük  m eg anyanyelvűnk  
helyét a világ nyelvei között! 
A tudósok szerint m a körül
belül 3000 nyelven beszélnek 
a v ilág  népei. A z t  tu d ju k , 
hogy a magyar nyelvet nem
csak az ország határain belül 
beszélik, hanem a szomszédos

ez a kö tet is. Nem elsősor
ban a rra  törekszik, hogy a 
háziasszonyok m egértsék a 
befektetések, vállalkozások, 
tőzsdei spekuláció sajá tos
sá g a it, h an em  hogy ta n á 
cso t k ap jan a k  a rra  nézve, 
m it te h e tn e k  p én z ü k k e l, 
m e g ta k a r í tá s a ik k a l  s tb . 
Hasznos, érdekes, praktikus 
ta n á c s a d ó  k ö n y v , sz é le s  
körben érdem es ajánlani. 
Rudnay János: Cukrásza
ti ábécé

R udnay János cukrászati 
ábécéje  elsőként sü tési is
m ere tekke l foglalkozik . A 
sütem ényrecepteket tészta
fa jták  szerint csoportosítja. 
A krém ek leírásai mellett a 
sajtos, húsos krém ek, vala
m int a gyümölcskocsonyák 
elkészítését is m egtanítja. 
Váradi Iván Attila: Tábo
rozási zsebkönyv cserké
szeknek

A zsebkönyv elsősorban a 
c se rk é sz e t ir á n t é rd e k lő 
dőknek  készü lt, de a nem  
c se rk é sz  tá b o ro z ó k n a k  is 
hasznára  lehet. Nem m ód
szertani, hanem  ism eretköz
lő jellegű. Igen jelentős te r
jedelm et kaptak a gyakorla
ti követelm ények és tu dn i
valók (a sátorverés m ódoza
tai stb.) Rajzok, magyarázó 
á b rák  g azd ag ítják  a k iad 
v á n y t, a m e ly b e n  a d a lo k  
kottával együtt szerepelnek. 
Az ifjú  cserkészek hasznos 
zsebkönyve.
Jack London: Az éneklő 
kutya

A n á lu n k  is n é p s z e rű  
am erikai író  egyik ére tt al
k o tá sa , egy n égy lábú  hős 
v idám  és hum oros, ka lan 
dokban  és szenvedésekben 
egyaránt bővelkedő, rom an
tik u s , de  va ló sze rű  tö r té 
n e te . A  k ö te t iro d a lm i és 
szórakozási igényeket egya
rán t kielégít.

államokban, sőt a világ sok
sok országában is élnek ma
gyarok. Velük együtt szám uk  
körülbelül 15-16 millió. Igaz, 
a m i nyelvünk nem  tartozik 
az úgynevezett nagy nyelvek 
közé, m in t példáu l a kínai, 
angol, orosz, spanyol stb., de 
ha a világ 3000 nyelvet beszé
lőik száma alapján rangsorol
nánk, a magyar nyelv arány
lag előkelő 40. helyet foglalná 
el, Európa népei között pedig 
a l l .  helyet. Ha anyanyelvűnk 
n em  is világnyelv, n e k ü n k  
mégis a legkedvesebb.

A z  anyanyelv „a lélek be
széd e’ '  —  m ondja Kosztolá
nyi. Á lm unkban , öntudatlan  
állapotunkban, fájdalmunkban  
ezen szólalunk m eg még ak
kor is, ha más nyelvet kitünő
en beszélünk. Vérünkbe ivó
do tt, ideg e in kb en  van, úgy 
hordozzuk magunkkal, mint a 
természettől kapott, megváltoz
tathatatlan külsőnket.

„A nyelv egyik legféltőbb  
kincse, egyik legfőbb dísze a 
nemzetnek, s a nemzeti lélek
n e k  m in d  igen szép  képe, 
m in d  hív  fenntartó ja  és éb
resztője” —  vallotta Kazinczy, 
a magyar nyelv nagy mestere.

Kovács Ferencné

Nyelvünkben élünk



Nyelvtanfolyam
N é m e t

Bocsánat, meg tudná mondani....
Entschuldigung, könnten Sie mir sagen.........
Nagyon köszönöm.
Danke Sehr. /Vielen Dank 
Hány óra van?
Wieviel Uhr ist es? /  Wie spat ist es?
Mennyibe kerül?
Was kostet es?
Hol válthatnék be pénzt?
Wo kann mán hier Geld wechseln?
Hogy mondják ezt németül?
Wie sagt mán das auf Deutsch?
Hol van itt egy taxiállomás?
Wo gibt es hier einen Taxistand?
Mikor érkezünk................... -ba?
Wann kommen wir in........................... .an?
Hol kell átszállnom?
Wo muB ich umsteigen?
Tessék az útlevelem.
Bitté, mein PaC.

A n g o l
Bocsánat, meg tudná mondani...........
Excuse me, could you teli me......................
Nagyon köszönöm.
Thank you very much.
Hány óra van?
W hat’s the time?
Mennyibe kerül?
How much is it?
Hol válthatnék be pénzt?
Where could change somé money?
Hogy mondják ezt angolul?
How do you say it in English?
Hol van itt egy taxiállomás?
Where is a taxi — ránk near here?
Mikor érkezünk ........................-ba?
W hat time do we arrive in.................. ?
Hol kell átszállnom?
Where do’s have to change?
Tessék az útlevelem!
Here is my passport

F r a n c i a
Bocsánat, meg tudná mondani....
Excusez-moi, vous voulez bien me dire.........
Nagyon köszönöm.
Merci beaucoup 
Hány óra van?
Quelle heure est-ü?
Mennyibe kerül?
(Ja fait combién?
Hol válthatnék be pénzt?
Ou est-ce que je i>eux changer de l’argent?
Hogy mondják ezt franciául?
Comment dire en franca is?
Hol van itt egy taxiállomás?
II y a une station de taxi pár ici?
Mikor érkezünk................. -ba?
Á quelle heure arrivera-t-on á ?
Hol kell átszállnom?
Oü faut-il changer?
Tessék az útlevelem!
Voilá, mon passeport.

Vicc-sarok
— M ely ik  h ad se reg b en  
szolgálna szívesen? Az ame
rikaiban vagy az oroszban?
— Hát, az oroszban?
— M egőrült? Nem tud ja , 
mi a különbség a két sereg 
között?
— Dehogyis őrültem. Har
colni itt is kell, o tt is kell. 
De nem mindegy, hol esünk 
fogságba.

Sport

L a b d a r ú g á s

Kiss József: Alom

C s ú c s l i s t a
Az október havi Nyíracsádi 

Életben felhívással fordultunk 
a fiatalokhoz, hogy állítsanak 
össze egy nyíracsádi TOP lis
tát.

60 szavazat érkezett a szer
kesztőséghez, mely alapján az 
alábbi sorrend alakult ki:
1. Dr. Albán: It’s My Life
2. Manhattan: Egy sóhaj
3. Bonanza Banzay: 1984
4. Republik: Szeretni valakit 
valamiért
5. Rapülők: I lőve you
6. Roxette: How do you do

7. FLM: Rólad álmodom
8. THE Cure: Friday I’m in 
lőve
9. EDDA Szellemvilág
10. Sandy: Hull a hópehely 

A szavazók között sorsolást
rendeztünk a 200 Ft-os vá
sárlási utalványt ebben a hó
napban Kutasi Sándor 7. c 
osztályos tanuló nyerte.

Nyereményét átveheti Ka- 
bályné Pazonyi Erika tanár
nőnél.

Várjuk a jövő hónapban is 
szavazataitokat!

TOPLISTA TOPLISTA TOPLISTA 
TOPLISTA TOPLISTA TOPLISTA

Hol? Mit? Intézhetünk

— A ztán  jö n -e  v asá rn ap  
társadalmi munkára, szom
széd?
— Az attól függ...
— Mitől?
— Hogy a társadalmi mun
ka közügy vagy magánügy.
— Hát persze, hogy közügy!
— Na, látja! A ttól vagyok 
én öt évre eltiltva!

A kárpótlási hivatal új cí
me: H ajdú-B ihar Megyei 
Kárpótlási és Kárrendezési 
Hivatal 4001 Debrecen, 
Nagyerdei krt. 1.

Személyes szabadság korlá
tozásának kárpótlása ügyében 
(hadifogság): Országos Kár
pótlási és Kárrendezési Hiva
tal, Budapest 1399, Pf. 715. 
Kürt u. 6.

Körzeti földhivatal: Debre
cen, Iparkamara u. 2-4. Ügy- 
félfogadás: hétfő 8-12, kedd 
8-12, szerda 8-16, csütörtök 
12-16, péntek 8-12 óráig.

A H ajdú-B ihar Megyei 
Munkaügyi Központ kiren
deltsége: 4287 Vámospércs, 
Debreceni út 2. — munka
nélküli-segély ügyek

Társadalombiztosítási Igaz
gatóság: 4045 Debrecen, Mú
zeum utca 4. — nyugdíjü
gyek

Új típusú és régi útlevelek 
érvényesítése iránti igényt (vi
lágútlevél) a helyi önkor
mányzat polgármesteri hivata
lának jegyzőjénél lehet be
nyújtani. Ügyfélfogadási idő
ben minden nap. Az útlevél- 
igény benyújtásához rend
szeresített formanyomtatvány-

Lassan befejezéséhez kö
zeledik az 1992/93. évi kör
ze ti labdarúgó -ba jnokság  
őszi fordulója. M int az el
m ú lt szám b an  k ö zö ltü k , 
hogy a csapatunknak nem 
úgy  m egy a já té k ,  m in t 
ahogy azt e lvárnánk  tőle, 
de most talán kikerül a csa
pat a gödörből. Azt hiszem, 
ezt alátám asztja az a tény, 
hogy az utóbbi öt mérkőzé

sen nem szenvedett veresé
get. Szerintem  m ost kezdi 
visszanyerni a csapat az ön
bizalmát, ami abból is kide
rül, hogy több esetben vesz
tes állásból tudott fordítani. 
R em éljük , hogy a csapat 
fo ly ta tn i tud ja  ezt a já té 
kot, és jó  téli felkészüléssel 
o tt  leh e tü n k  a legjobbak 
között.

G á z h I t e I
Nyíracsád Község Gázhá

lózat Építőközösség Vezető
sége é rte s íti az érdekelte
ket, hogy akik OTP h itelt 
kívánnak igénybe venni leg
később 1992. november 15- 
ig a K özterületi közműépí
tési kölcsön igénylésüket a 
P o lgárm este ri H ivatalhoz 
n y ú jtsá k  be, ezu tán  h ite l 
ig é n y lé s t m á r e lfo g ad n i 
nem tudunk.

A zon  é rd e k e l te k , akik 
készpénzzel kívánnak a vál
lalt kötelezettségüknek ele
get tenni, az első részlet be
fizetését rövidesen tegyék 
meg, mivel az esedékessé 
vált.

A b e f iz e té s i  c se k k e t a 
polgármesteri hivatalban le
het beszerezni Nagy Lajos- 
né ügyintézőnél.

F e l h í v á s
A községi polgárm esteri 

h ivatal felhívja a lakosság 
figyelmét, hogy a tél beállta 
e lő t t ,  te k in te t te l  az  őszi 
esőzésekre is, ingatlanaikat 
érintő belvízelvezető csator
na (árok) k itisztításáról — 
iszap ta lan ításá ró l — gon
doskodjon. A  fenti munká
kat minden ingatlan tu la j
donosa elsősorban saját la
kóházának, építm ényeinek

állagm egóvása érdekében  
végezze el. M ulasztásával 
— ahol padkakim osás ta
pasztalható — a karbantar
tás hiánya közúti balesetet 
is okozhat. Figyeljünk egy
m ásra, óvjuk egymás érté
keit is!

A szervezett szemétszállí
tás a szokásos időben, két
hetenként szombaton folya
matos!

Apróhirdetések

hoz mellékelni kell: 2 darab, 
egy évnél nem régebbi, sze
mélyazonosításra alkalmas, a 
szabványnak megfelelő, 35-45 
m illim éteres, fekete-fehér 
vagy színes igazolványképet, 
1000 forint illetékbélyeget; 
kiskorú vagy gondnokság alatt 
álló esetén a szülők (törvé
nyes képviselők) közjegyző, 
gyámhatóság vagy az útlevél
igény átvételére jogosult jegy
ző előtt tett hozzájáruló nyi
latkozatát; aki 1988. január 
1-je után kiállított útlevéllel 
rendelkezik, és bármely okból 
kéri annak cseréjét, kérelmét 
az útlevél egyidejű csatolásá
val, belföldön postai úton 
ajánlott küldem ényként is 
megküldheti közvetlenül a 
Belügyminisztériumi Adatfel
dolgozó Hivatalnak (címe: 
1903 Budapest, Pf. 314/47.).

A határátlépési igazolvány, 
a határátlépési engedély, vala
mint a kivándorlás és hazaté
rés ügyintézésre vonatkozó el
járási szabályok változatlanok.

Alapítvány
A Nyíracsád Kultúrájáért 

A lapítvány m űködőképes. 
Alaptőkéje elérte a szükséges 
mértéket, így máris elbírálás 
alatt van az első pályázat.

Szűcs S ándor fényképész 
mester
Ig a z o lv á n y k é p  egy  p e rc  
a la tt, esküvői felvételeket, 
gyerekfénykép-sorozat ké
szítését, am atőr film ek ki
dolgozását rövid határidőre 
v á lla lo k . H ív ásra  házhoz  
megyek. Cím: Vámospércs, 
Béke u. 63.

Trabant-alkatrészek eladók. 
Érdeklődni: Kabály Csaba, 
N y íracsád , K ossu th  ú t 7. 
4262

A Hatház u. 12. szám alatti 
te le k  e lad ó . É rd ek lő d n i: 
Kerti Sándor, Hatház u. 25.

Alma van eladó. 15 Ft/kg- 
Cím: Szórádi Sándor, Kos
suth u. 5.

1300 négyszögöl építési te
lek eladó Zrínyi u. 80. szám 
alatt. Érdeklődni lehet: M a
rozsán  János, Zugi u. 75. 
szám alatt.

1982-es Polski Fiat 1500-as 
Toyota karburátorral, 1994. 
június 30-ig műszakiztatva, 
zöld kártyával eladó. Irány
ár: 70 ezer fo rin t. É rdek
lődni: Láyer József, N yíra
csád, K ossuth ú t 7. 4262. 
Telefon: 161.

A Dózsa MgTsz központi iro d á já 
ban, Kolozsvári út 2. szám a la tt 
m űködő könyvelő kft. vállal: 
pénztárkönyv, nap ló főkönyv vezeté
sét, kettős könyvviteli vállalkozások 
könyvelését, adótanácsadást, befek
tetési tanácsadást.
M ezőgazdaság i te rm e lő k  részére: 
az őszi gabonavetések után 1500 
fo rin t/hektá r tám ogatás igénylésének 
ügyintézését. Érdeklődni a helyszí
nen vagy a 10-es telefonon Jakab 
János főkönyvelőnél.

NYÍRACSÁDI ÉLET Nyíracsád havonta megjelenő lapja Szerkeszti a szerkesztőbizottság Szerkesztőség: Polgármesteri Hivatal 4262 Nyíracsád, Kassai ú t 4. Telefon: 1 
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